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MINISTERRAAD 

N'r. 9500 

Notulen van de vergadering gehouden 
op vrijdag 9 januari 1981 in het Catshuis, 

aangevangen ' s morgens om 10 uur 

Aanwezig: de ministers Van Aardenne, Albeda, 
Beelaerts van Blokland, Braks, 
Gardeniers (pt.3b t/m 13), Ginjaar, 
Van der Klaauw, Van Trier en Tuijnman 
(voorzitter) (Afwezig zijn minister
president Van Agt en de ministers De Geus, 
De Koning, Pais, De Ruiter, Van der Stee 
en Wiegel) 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van Amelsvoort, Haars, De Jong, Koning, 
Van Lent, Van der Mei en Veder (pt.5) 

Secretaris : mr.J.H.Kist 
Adjunct-secretaris: mr.A.J.de Jonge 

1 a. Notulen van de vergadering van 19 september 1980 
(nr.9380) 

Aangehouden tot de volgende vergadering. 

1 b. Notulen van de vergadering van 9 oktober 1980 
(nr.9403) 

Aangehouden tot de volgende vergadering. 

1 c. Notulen van de vergadering van 28 november 1980 
(nr.9461 en 9461b) 

De notulen worden vastgesteld na de 
wijzigingen opgenomen in bijlage I. 

© NA, 2.02.05.02 (Arch. MR) (Nationaal Archief, Den Haag) inv.nr. 3230
http://resources.huygens.knaw.nl/europeseintegratie/doc/Z00752



Zeer Geheim -5- MR 9 januari 1981 

. Buitenlands beleid 

a. Ondertekening en stilzwijgende goedkeuring 
van de notawisseling met VS inzake de 
vestiging van opslagplaatsen en het 
onderhoud van Amerikaans legermaterieel 
in Nederland (Brief van de minister van 
Buitenlandse Zaken dd. 24 december 1980, 
nr.6048, met bijlagen) 

Zonder discussie aanvaard. 

b. Salarisaanpassing EG-ambtenaren 

Staatssecretaris Van der Mei merkt op 
dat de Europese Commissie oorspronkelijk had 
voorgesteld 3,1% prijscompensatie te geven en 0,2% 
reële loonsverhoging ter aanpassing van de salarissen 
van de EG-ambtenaren. Met betrekking tot de 3,1% 
prijscompensatie stond de Commissie juridisch erg 
s~erk, aangezien deze te ontlenen is aan het 
bestaande statuut inzake de rechtspositie van 
EG-ambtenaren. De ministerraad en de ministerraad 
van de EG waren tegen dit voorstel gekant. Daarop 
is het personeel bij het raadssecretariaat een 
paar dagen in staking gegaan, welke staking inmiddels 
is opgeschort tot 12 januari a.s.. Dan zal opnieuw 
een algemene vergadering over dit punt plaatsvinden. 
Door de adviescommissie overheidspersoneelsbeleid 
(AOP) is op 8 januari jl. een advies terzake 
uitgebracht. Onder punt 9 van dit advies wordt 
voorgesteld 3,1% prijscompensatie te geven voor de 
lagere EG-rangen (netto basissalaris B.fr.45.000) 
en daarboven de prijscompensatie in de vorm van 
een vast bedrag uit te keren. De vertegenwoordiger 
van het ministerie van Financiën was tegen dit 
advies. Het Nederlandse voorzitterschap zal op dit 
punt met een oplossing moeten komen. Voor 
12 januari a.s. zal in het comité van permanente 
vertegenwoordigers (COREPER) een tussenvoorstel 
moeten worden geformuleerd. Nog deze dag vindt een 
bespreking daarover van de permanente 
vertegenwoordigers plaats. Spreker stelt voor de 
Nederlandse vertegenwoordiger conform punt 9 van 
het advies van de AOP te instrueren. 

Minister Van Aardenne merkt als minister 
au Financiën a.i. op dat er in Brussel te laat is 

begonnen met het ontwerpen van een nieuw systeem 
van salarisaanpassing. Door'het Nederlandse 
voorzitterschap kan daartoe een goede stimulans 
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worden gegeven, zodat een nieuw systeem binnen 
afzienbare tijd gereed zal zijn. Voor deze salaris
verhoging van EG-ambtenaren zal in de raad van de 
EG unanimiteit zijn vereist, aangezien het standpunt 
van de raad waarschijnlijk zal afwijken van het 
voorstel van de Europese Commissie. Een grote 
meerderheid van de lidstaten waaronder alle grote 
landen is voor een salarisverhoging van nominaal 
0,0%. Een Nederlands voorstel van 0% heeft derhalve 
kans van slagen, zeker nu in vrijwel alle landen 
de ambtelijke salarissen reëel worden verlaagd. 
Minister Van der Stee heeft op zijn departement 
een duidelijke instructie achter gelaten, waarin 
staat aangegeven dat eigenlijk een salarisverlaging . 
van -5% reëler zou zijn. Een voorstel in die 
richting zal echter niet haalbaar zijn. Indien een 
voorstel dat uitkomt op 0% nominaal juridisch niet 
houdbaar zou zijn op grond van het bestaande 
statuut, dan geldt dit evenzeer voor een eventueel 
tussenvoorstel. Spreker benadrukt nogmaals dat hij 
als minister van Financiën a.i. niet met het 
advies van de AOP kan instemmen. 

Minister Braks heeft veel begrip voor 
het standpunt van de minister van Financiën dat -
5% een reëler voorstel zou zijn. Hij wijst er 
echter op dat het Nederlandse voorzitterschap dan 
telkens in de praktijk met stakingen zal worden 
geconfronteerd. Teneinde verdere stakingen te 
vermijden, zal met een aanvaardbare oplossing 
moeten worden gekomen. Er valt aan te denken de 
onderhandelingen te beginnen met een voorstel van 
0%. Hij acht het niet wel doenlijk af te wijken 
van het nu nog bestaande statuut. Het zou het 
Nederlandse voorzitterschap geen goed doen indien 
door het Nederlandse standpunt de stakingen zouden 
voortduren. 

Minister Beelaerts van Blokland meent 
dat de stakingen in het nadeel van de EG-ambtenaren 
zelf zullen uitvallen. Hij hoopt dat het rechts
positiestatuut snel kan worden gewijzigd, aangezien 
de salarissen van ambtenaren in Brussel en die van 
nationale ambtenaren of zelfs bewindslieden veel 
te ver uiteen groeien. Minister Albeda vraagt zich 
af in hoeverre eventuele stakingen van EG-ambtenaren 
ernstig zijn voor Nederland. Er kan ook uit blijken 
dat de Nederlandse regering een consequent loon-
en salarisbeleid voert. 
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Minister Gardeniers merkt op dat de 
lidstaten tijdens het halfjaar van hun voorzitterschap 
steeds weer weinig enthousiasme blijken te kunnen 
opbrengen om over te gaan tot wijziging van het 
statuut. Zij stelt voor nu in te stemmen met het 
advies van de AOP onder de uitdrukkelijke voorwaarde 
dat het statuut zal worden gewijzigd. Zij is het 
eens met minister Braks dat een langdurige staking 
in Brussel nadelig voor het beleid kan zijn. 

Minister Van der Klaauw geeft aan dat de 
algemene overtuiging bestaat dat de salarissen van 
de EG-ambtenaren te hoog zijn. In dit kader dient 

corte termijn te worden gekomen tot een herziening 
van het personeelsstatuut. Het personeel lijkt 
zelf ook bereid daaraan mee te werken. Indien nu 
op basis van het voorstel van de AOP overeenstemming 
wordt bereikt, dient een voorwaarde tot wijziging 
van het statuut uitdrukkelijk te worden ingebouwd 
in de overeenkomst. Indien nu zou worden volhard 
in een voorstel dat veel lager zou uitkomen, zal 
de EG-raad ongetwijfeld een geding voor het Hof 
van Justitie verliezen. Spreker meent dat het 
EG-personeel niet het onderste uit de kan wil. Het 
voorstel zoals onder punt 9 door de AOP geformuleerd 
lijkt aanvaardbaar. Het is mede gebaseerd op het 
gesprek van 22 december 1980 met de minister
president. 

De voorzitter geeft aan dat de AOP 
adviseert als maximale onderhandelingsmarge 3,1% 
over B.fr.45.000 (dat wil zeggen boven dit salaris 
een vast bedrag van B.fr.1395, hetgeen +0,75% is 
van de hoogste salarissen). Dat houdt in een 
salariskostenstijging van ca.1,8% en een koopkracht
verlies voor het personeel, oplopend voor de 
hogere inkomenstrekkers. 

Staatssecretaris Van der Mei merkt op 
dat voor de hogere inkomenstrekkers inderdaad een 
reële teruggang tot stand komt bij aanvaarding van 
het advies van de AOP. Een besluit van de EG-raad 
in die zin is juridisch in veel mindere mate 
aanvechtbaar, aangezien daarbij het principe van 
de prijscompensatie wordt erkend. Bovendien bestaat 
er op dit punt een precedent. De kans dat het 
EG-personeel een geding voor het Hof van Justitie 
wint is derhalve veel kleiner dan in het geval van 
een besluit dat op 0% nominaal uit zou komen. De 
kans op een staking is groter naarmate het personeel 
zekerder weet dat de EG-raad een eventueel geding 
zal verliezen. Op grond van het statuut heeft het 



personeel recht op prijscompensatie. Er bestaat 
geen twijfel over dat de salarisaanpassingsmethode 
dient te worden gewijzigd. Onduidelijk is waarom 
dit tot op heden nog niet is gebeurd. Het moet 
echter mogelijk zijn om onder het Nederlandse 
voorzitterschap een stap in de goede richting te 
zetten. Het zou zeer nuttig zijn om in het besluit 
van de raad een termijn te stellen. Spreker acht 
een staking zonder meer negatief met betrekking 
tot de voortgang binnen de Gemeenschap en tevens 
met betrekking tot het aanzien van het' Nederlandse 
voorzitterschap. 

Minister Van Aardenne merkt op dat de 
minister van Sociale Zaken terecht in de raad 
heeft gezegd dat de werkgevers een eigen 
verantwoordelijkheid kennen, welke ertoe kan 
leiden dat een eenmaal tegen de werknemers ingenomen 
standpunt niet gauw wordt verlaten. De regering 
bevindt zich nu in een dergelijke situatie. Hij 
wijst erop dat in het gesprek van 22 december 1980 
met de minister-president door deze is geconcludeerd 
dat alleen in het uiterste geval Nederland met een 
oplossing akkoord zou kunnen gaan, bij voorkeur in 
de vorm van een vast bedrag, )omdat dit juridisch 
ctorkor staat,! tussen 0% en 2% nominaal. Deze 
conclusie is opgenomen in de laatste alinea van 
punt 5 van het advies van de AOP. Spreker vraagt 
zich af of, indien vanmiddag de Nederlandse 
voorzitter van het comité van permanente vertegen
woordigers het voorstel zal doen om de salarissen 
van ambtenaren boven tweemaal modaal af te toppen, 
deze laatsten dan niet toch naar het Hof van 
Justitie zullen stappen. Hij twijfelt aan de 
haalbaarheid van het Nederlandse voorstel. Door de 
vereiste unanimiteit is de kans dat het voorstel 
van 0% nominaal wordt aanvaard veel groter. Nadat 
een dergelijk besluit zal zijn genomen, dient met 
het personeel te worden gesproken, waarbij in 
verband met de juridische verplichtingen uit het 
statuut eventueel een extra bedrag kan worden 
toegezegd. Eerst dient echter de reactie van het 
personeel te worden afgewacht. Spreker stelt voor 
of te wachten met een besluit tot een nieuw systeem 
van salarisaanpassing zal zijn ontworpen, terwijl 
alle rechten worden voorbehouden, of 0% nominaal 
voor te stellen met eventueel een zekere nacalculati< 
Hij herhaalt dat hij tegen het voorstel van de AOP 
gekant is. 
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Staatssecretaris Van der Mei merkt op 
dat er geen strijd bestaat tussen de punten 5 en 9 
van het advies van de AOP. Aanvaarding van de 
conclusies onder punt 9 betekent een salaris
kostenstijging van ca. 1,8%, hetgeen ligt tussen 
de 0% en 2% nominaal, zoals in punt 5 van het 
advies is aangegeven. Een voorstel van 0% nominaal 
betekent een ontkenning van het recht op prijs
compensatie. Bij een dergelijk besluit zou de 
EG-raad ongetwijfeld door het personeel voor het 
Hof van Justitie worden gedaagd. Een besluit 
conform punt 9 van het advies van de AOF betekent 
echter een erkenning van het principe van de 
prijscompensatie. Daardoor is er een heel grote 
kans dat het personeel dit voorstel accepteert. 
Indien er toch een geding voor het Hof van Justitie 
zou worden aangespannen, is de kans op succes voor 
het personeel aanzienlijk geringer. Spreker ontkent 
dat een voorstel tot 0% nominaal unaniem door de 
raad zal worden aanvaard. Er zijn namelijk landen 
die dit voorstel zouden afwijzen. Een voorstel 
conform punt 9 van het AOP-advies biedt meer kans 
unaniem te worden geaccepteerd. Een uitstel tot 
een nieuw systeem van salarisaanpassing zou zijn 
ontworpen, is onmogelijk. Aan het personeel kan 
niet met terugwerkende kracht een recht worden 
ontnomen dat het op grond van het huidige statuut 
bezit. 

Minister Albeda meent dat het weinig zin 
heeft een staking uit te lokken, terwijl er geen 
enkele kans is dat het Hof van Justitie een voor 
de EG-raad positieve beslissing zal nemen. Het 
advies van de AOP dient dan ook te worden overgenomen. 
Aan dit voorstel moet dan wel worden verbonden de 
voorwaarde dat een wijziging van het personeels
statuut tot stand wordt gebracht. 

Minister Beelaerts van Blokland meent 
dat de acceptatie van het advies van de AOP sterker 
moet worden gebonden aan de voorwaarde dat een 
nieuw personeelsstatuut tot stand zal worden 
gebracht. Voorkomen moet worden dat deze zaak zich 
blijft voortslepen. Een duw in de richting is te 
weinig, de voorwaarde moet zijn dat binnen de 
periode van het Nederlandse voorzitterschap een 
nieuw systeem moet zijn aanvaard. Over deze koppeling 
dient bij het brengen van het voorstel geen enkel 
misverstand te bestaan. Spreker vreest, dat indien 
geen nieuw statuut tot stand, op grond van de 
juridische argumentatie steeds tot onevenredige 
salarisaanpassingen zal worden overgegaan. 
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Minister Braks wijst erop dat in het 
personeelsstatuut het criterium van de gewijzigde 
economische situatie onvoldoende is ingebouwd. In 
het voorstel van de EG-commissie tot statuuts
wijziging dient dit element te worden meegenomen. 
De kans moet nu worden waargenomen deze mening aan 
de nieuwe commissie van de EG kenbaar te maken. 

Staatssecretaris Van der Mei geeft aan 
dat er een commissievoorstel is, maar dat daarover 
echter nog geen overeenstemming bestaat. Hij wil 
graag de suggestie overnemen zo snel mogelijk van 
de EG-commissie een reëel voorstel toegezegd te 
krijgen. Hij hoopt dat de commissie optimaal zal 
meewerken om te komen tot een herziening van het 
statuut. 

Minister Van der Klaauw acht het een 
goede zaak om in het COREPER vast te laten stellen 
dat de commissie op 1 maart a.s. met een reëel 
voorstel zal komen. 

Minister Van Aardenne vindt dat de 
bezwaren van Financiën te weinig meetellen. Hij 
meent dat het nieuwe statuut per 1 januari 1981 
dient in te gaan. Op die voorwaarde is hij bereid 
aan het standpunt van de AOP tegemoet te komen. 

De raad gaat op voorstel van de voorzitter 
akkoord met de richtlijnen voor een voorstel van 
het Nederlands voorzitterschap in de vergadering 
van het comité van permanente vertegenwoordigers 
op 9 januari 1981, zoals die zijn vervat in punt 9 
van het advies van de adviescommissie overheids
personeelsbeleid (AOP) dd. 8 januari 1981 met de 
aantekening dat aan het voorstel het volgende zal 
worden toegevoegd. Voor de periode vanaf 1 januari 
1981 dient voor de aanpassing van de salarissen 
een nieuw statuut te gelden, op grond waarvan het 
mogelijk is rekening te houden met de sociaal-
economische omstandigheden binnen de Gemeenschap. 
Daartoe zal de Europese Commissie uiterlijk 1 maart 
1981 een ontwerp-statuut aan de EG-ministerraad 
moeten aanbieden. 

3 c. Deelneming VN-vredesmacht in Namibië 

Minister Van der Klaauw merkt op dat 
tijdens de conferentie van de VN in Genève over de 
toekomst van Namibië de gedachte is herleefd een 
VN-vredesmacht naar dat gebied te zenden. Aan 
Nederland is indertijd verzocht voor een dergelijk 
vredesmacht politiemensen ter beschikking te 


